

أثر عجز السيولة على الأداء المالي في الجامعات الأردنية الخاصة

إعداد

حاتم سعيد عبد الرحيم قشوع

إشراف

د. محمد فوزي شبيطه

الملخص

هدفت الدراسة إلى البحث في أثر عجز السيولة على الأداء المالي في الجامعات الأردنية الخاصة. واتبع الباحث في هذه الدراسة أسلوب المنهج الوصفي، وتكونت عينة الدراسة من (6) مؤسسات تعليم أردنية خاصة، وهي: (5) جامعات أردنية خاصة مدرجة في بورصة عمان بالإضافة إلى مدرسة الإتحاد، إذ إن هذه الست مؤسسات هي الوحيدة المدرجة في البورصة.

ولغرض تحليل بيانات الدراسة، تم استخدام الحزمة الإحصائية "SPSS"، فتم استخدام النسب المئوية والمتوسطات الحسابية وذلك لتقييم الإجابات التي تم الحصول عليها من مفردات العينة، كما تم استخدام معادلة الإنحدار المتعدد والبسيط لبيان أثر المتغير المستقل على المتغير التابع.

وقد توصلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج أهمها: وجود أثر ذو دلالة إحصائية لعجز السيولة وذلك من خلال الموجودات المتداولة على كلاً من العائد على الأصول وعلى السهم في تحسين الأداء المالي، ووجود

أثر ذو دلالة إحصائية لعجز السيولة وذلك من خلال الموجودات المتداولة والمطلوبات المتداولة على كلاً من العائد على الأصول وعلى السهم في تحسين الأداء المالي.

توصي هذه الدراسة بالتوسع في دراسة أثر عجز السيولة على المتغيرات الأخرى والقيام بتغطية القطاعات المختلفة وتوسيع العينات، لإمكانية تعميم النتائج، والقيام بعمل دراسات مقارنة لهذه الدراسة على فترات زمنية مناسبة للقطاعات والشركات المختلفة، ضرورة معرفة الوضع المالي لمؤسسات التعليم وأثر هذه الظروف والعوامل على ربحيتها، وأيضاً أهمية وجود نظام تقييم داخلي لتقييم وقياس مخاطر السيولة في مؤسسات التعليم العالي.

The Liquidity Deficiency Impact on Financial Performance of Private Jordanian Universities

Prepared by

Hatem Said Abdel Rahim Qasho

Supervised by

Dr. Mohammed Fawzi Shubita

Abstract

The study aimed at investigating the liquidity deficiency impact on financial performance of private Jordanian universities. In this study, the researcher used the descriptive approach. The study sample consisted of (6) private Jordanian educational institutions: (5) Jordanian private universities listed on the Amman Stock Exchange; as well as Al- Itihad School, since these six institutions are the only ones listed on the stock exchange.

However, In order to analyze the study data, the statistical package SPSS was used. The percentages and the arithmetic means were used to evaluate the answers obtained from the sample items. The multiple regression equation was used to show the effect of the independent variable on the dependent variable.

On the other hand, the study has reached to a number of results, the most important of which are: the existence of a statistically significant effect of the liquidity deficiency through the current assets on both the return on assets

and the stock in improving the financial performance in addition to the existence of a statistically significant effect of the liquidity deficit through current assets and current liabilities of the return on assets and on the stock in improving financial performance.

As a result, study recommends expanding the study of the liquidity deficiency effect on other variables, covering different sectors and expanding the samples to enable the generalization of the results, adding to that, conducting comparative studies for this study at appropriate time intervals for the different sectors and companies. Moreover, the necessity of knowing the financial status of the educational institutions and the impact of these conditions and factors on their profitability, as well as the importance of having an internal assessment system to assess and measure liquidity risks in higher education institutions.